

高氮和 NO_2^- 对中亚热带森林土壤 N_2O 和 NO 产生的影响

Generation of N_2O and NO in mid-subtropical forest soil as affected by high N and NO_2^- contents

中文关键词: [\$\text{N}_2\text{O}\$](#) [NO](#) [\$^{15}\text{N}\$](#) [氮沉降](#) [真菌](#) [共脱氮](#)

Key words: [\$\text{N}_2\text{O}\$](#) [NO](#) [\$^{15}\text{N}\$](#) [Nitrogen deposition](#) [Fungi](#) [Codenitrification](#)

基金项目:国家自然科学基金项目(40901115、31070548、31170578)和福建省基金项目(2009J01207)资助

作者	单位	E-mail
陈仕东	福建师范大学地理科学学院	caini_038@163.com
马红亮	福建师范大学地理科学学院	
高人	福建师范大学地理科学学院	
闫聪微	福建师范大学地理科学学院	
尹云锋	福建师范大学地理科学学院	
杨玉盛	福建师范大学地理科学学院	

中文摘要:

利用 ^{15}N 同位素标记方法,研究在两种水分条件即60%和90% WHC下,添加硝酸盐(NH_4NO_3 , N 300mgkg $^{-1}$)和亚硝酸盐(NaNO_2 , N 1mg kg $^{-1}$)对中亚热带天然森林土壤 N_2O 和 NO 产生过程及途径的影响。结果表明,在含水量为60% WHC的情况下,高氮输入显著抑制了 N_2O 和 NO 的产生($p < 0.01$);但当含水量增为90% WHC后,实验9h内抑制 N_2O 产生,之后转为促进。所有未灭菌处理在添加 NO_2^- 后高氮抑制均立即解除并大量产生 N_2O 和 NO ,与对照成显著差异($p < 0.01$),在60% WHC条件下,这种情况维持时间较短(21h),但如果含水量高(90% WHC)这种情况会持续很长时间(2周以上),说明水分有效性的提高和外源 NO_2^- 在高氮抑制解除中起到重要作用。本实验中 N_2O 主要来源于土壤反硝化过程,而且加入未标记 NO_2^- 后导致杂合的 N_2O ($^{14}\text{N}^{15}\text{NO}$)分子在实验21h内迅速增加,表明这种森林土壤的反硝化过程可能主要是通过真菌的“共脱氮”来实现,其贡献率可多达80%以上。Spearman秩相关分析表明未灭菌土壤 NO 的产生速率与 N_2O 产生速率成显著正相关性($p < 0.05$),土壤含水量越低二者相关性越高。灭菌土壤添加 NO_2^- 能较未灭菌土壤产生更多的 NO ,但却几乎不产生 N_2O ,表明酸性土壤的化学反硝化对 NO 的贡献要大于 N_2O 。

英文摘要:

An experiment using the ^{15}N -labeling method was carried out to investigate effects of application of ammonium nitrate (NH_4NO_3 , N 300mg kg $^{-1}$) and nitrite (NaNO_2 , N 1mg kg $^{-1}$) on generation of N_2O and NO in mid-subtropical forest soils, different in water regime (60% and 90% of WHC), in Southeast China. Results show that in soils 60% of WHC in soil water content, generation of N_2O and NO was significantly inhibited by high nitrogen input ($p < 0.01$); while in soils 90% WHC in soil water content, a similar phenomenon was observed with the generation of N_2O within the first 9 hours of incubation, but afterwards the trend turned reversely; When NO_2^- added the inhibitions of high nitrogen input were lifted for all unsterilized soils, addition of NO_2^- immediately offset the inhibitive effect of high soil N content and triggered off generation of a large amount of N_2O and NO , forming a sharp contrast to CK ($p < 0.01$). Such a phenomenon did not last long (for 21 h only) in soils 60% of WHC; but it did quite a long time (over 2 weeks) in soils 90% of WHC, which suggests that high water availability and exogenous NO_2^- played an important role in offsetting the inhibitive effect of high soil N content. In this experiment, N_2O was generated mainly in denitrification process of the soil, and what is more, the addition of unlabeled NO_2^- led to rapid increase of hybrid N_2O ($^{14}\text{N}^{15}\text{NO}$) molecules within the first 21 hours of the experiment, demonstrating that denitrification in the forest soil may probably proceed mainly through codenitrification by fungi, which may explain over 80% of the denitrification. Spearman rank correlation analysis indicates that there is a significantly positive correlation between the NO and N_2O production rates ($p < 0.05$) in non-sterilized soils, and the lower the soil water content, the higher the correlation between the two. After addition of NO_2^- , sterilized soil produced more NO than unsterilized soil, but almost no N_2O , which indicates that in acid soils chemical denitrification contributes more to NO than to N_2O .

陈仕东,马红亮,高人,闫聪微,尹云锋,杨玉盛.高氮和 NO_2^- 对中亚热带森林土壤 N_2O 和 NO 产生的影响[J].土壤学报,2013,50(1): 120-129.Chen Shidong, Ma Hongliang, Gao Ren, Yan Congwei, Yin Runfeng and Yang Yusheng. Generation of N_2O and NO in mid-subtropical forest soil as affected by high N and NO_2^- contents[J]. Acta Pedologica Sinica, 2013, 50(1): 120-129

摘要点击次数: 141

全文下载次数: 87

[查看全文](#) [查看/发表评论](#) [下载PDF阅读器](#)

关闭

您是本站第231208位访问者

Copyright©2008 土壤学报版权所有

地址: 南京市北京东路71号 邮编: 210008 Email: actapedo@issas.ac.cn

技术支持: 北京勤云科技发展有限公司 [京ICP备09084417号](#)